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DUMINICA A 28-A DUPĂ RUSALII
a Sfinților Strămoși – Pilda celor poftiți la cină

APOSTOL. COLOSENI 3, 4-11

Fraților, când Hristos, Care este viața voastră, Se va 
arăta, atunci și voi, împreună cu El, vă veți arăta întru 
slavă. Drept aceea, omorâți mădularele voastre cele 
pământești: desfrânarea, necurăția, patima, pofta 
rea și lăcomia, care este închinare la idoli, pentru care 
vine mânia lui Dumnezeu peste fiii neascultării, în 
care păcate ați umblat și voi odinioară, pe când trăiați 
în ele. Acum, deci, lepădați și voi toate acestea: mânia, 

iuțimea, răutatea, defăimarea, cuvântul de rușine din 
gura voastră. Nu vă mințiți unul pe altul, fiindcă v-ați 
dezbrăcat de omul cel vechi, dimpreună cu faptele lui, 
și v-ați îmbrăcat cu cel nou, care se înnoiește, spre de-
plină cunoștință, după chipul Celui ce l-a zidit, unde 
nu mai este elin și iudeu, tăiere împrejur și netăiere 
împrejur, barbar, scit, rob ori liber, ci toate și întru toți, 
Hristos.

EVANGHELIE. LUCA 14, 16-24

Zis-a Domnul pilda aceasta: Un om oarecare a făcut 
cină mare și a chemat pe mulți; și a trimis la ceasul ci-
nei pe slujitorul său ca să spună celor chemați: Veniți, 
că, iată, toate sunt gata! Și au început toți, câte unul, 
să-și ceară iertare. Cel dintâi i-a zis: Am cumpărat un 
ogor și trebuie să ies ca să-l văd; te rog, iartă-mă. Și 
altul a zis: Cinci perechi de boi am cumpărat și mă 
duc să-i încerc; te rog, iartă-mă. Al treilea a zis: Femeie 
mi-am luat și de aceea nu pot veni. Și, întorcându-se, 

slujitorul a spus stăpânului său acestea. Atunci, mâ-
niindu-se, stăpânul casei a zis: Ieși îndată în piețele și 
ulițele cetății, și pe săraci și pe neputincioși, și pe orbi 
și pe șchiopi adu-i aici. Și slujitorul a zis: Doamne, s-a 
făcut precum ai poruncit, și tot mai este loc. Și a zis 
stăpânul către slujitor: Ieși la drumuri și la garduri și 
silește-i să intre, ca să mi se umple casa, căci zic vouă: 
Niciunul din bărbații aceia care au fost chemați nu va 
gusta din cina mea.

TÂLCUIRI

Păcatul nu vine niciodată din afara omului,  
ci din inima lui porneşte

Sufletul omului este mireasa lui Dumnezeu, a Mire-
lui ceresc. Toată viaţa noastră este o pregătire pentru 
această unire mistică, contopire şi unire cu Dumne-
zeu. Dar această mireasă, sufletul, trebuie să se sileas-
că să placă Mirelui Hristos, cu nimic să nu-L scârbeas-
că, iar trupul în care sălăşluieşte sufletul trebuie şi el 
să fie demn de această mare cinste, să fie un vas curat 
al Duhului, căci este imposibilă curăţenia şi sfinţenia 
unuia fără a celuilalt. Sufletul nu se poate sfinţi dacă 
trupul nu trăieşte în curăţenie, iar trupul nu poate fi 
curat dacă sufletul este bântuit de gânduri necurate. 
Unul pe altul se purifică şi împreună se vor uni cu 

Dumnezeu la înviere, când trup şi suflet vor fi proslă-
vite, aşa cum a fost Hristos pe Tabor. Dar vai de sufle-
tul care cade din har şi moare, căci mare întristare se 
face pentru el în Ceruri! Aşa vorbeşte Ezechiel în pro-
feţia lui despre sufletul căzut şi „găsit gol în pustie“. 
Aşa a căzut poporul evreu şi a fost părăsit de Dumne-
zeu şi dat pradă răutăţii neamurilor. Mulţi sfinţi au 
căzut, deşi primiseră darul Duhului Sfânt, dar apoi nu 
au mai dus o viaţă curată şi dragostea lor a scăzut şi 
„căderea din urmă a fost mai mare“, căci satana aceas-
ta a urmărit neîncetat: să-i înşele, dacă este cu putin-
ţă, chiar şi pe cei aleşi; iar această străduinţă a lui va fi 
aceeaşi, până la sfârşitul veacului. Pe însuşi Hristos a 
îndrăznit diavolul să-L ispitească, pe Fiul lui Dumne-
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zeu, atâta libertate i s-a dat! De aceea, permanent să 
luptăm cu frică pentru mântuirea noastră, căci orice 
secundă de neatenţie este prilej de biruinţă şi de pă-
trundere în sufletele noastre a celui viclean. Nimeni 
niciodată să nu se mândrească cu harul pe care l-a do-
bândit, să nu fie sigur de el însuşi niciodată. Tocmai 
această siguranţă de sine o doreşte satana; mândria 
este păcatul cel mai subtil care zace în fiecare din noi. 
Acesta a fost primul păcat care l-a prăbuşit pe lucifer 
din Cer, şi după el a căzut Adam, amăgit de aceeaşi si-
guranţă de sine. Mai uşoare sunt celelalte păcate gro-
solane, ce se pot îndepărta şi se pot ierta decât trufia 
care stă ascunsă în sufletul nostru. Numai smerenia o 
poate scoate afară. Darul Duhului Sfânt se dă, dar se 
şi ia înapoi de către Dumnezeu. Omul care se ambiţio-
nează, care ţine la părerile sale, considerându-le întot-
deauna drept cele mai juste, acesta cu siguranţă pier-
de Duhul Sfânt, căci a pierdut smerenia. Pavel se 
temea de el însuşi să nu cadă, zicând: „Pentru ca nu 
cumva, după cum am predicat altora, să mă găsesc pe 
mine însumi inconsecvent“. Ce frică avea el deci! Iar 

noi ne mândrim, ne credem ajunşi pe treptele cele de 
sus ale desăvârşirii şi judecăm fără milă greşalele fra-
ţilor noştri. Când îl vedem pe aproapele nostru că-
zând, să fim atenţi să nu cădem şi noi, iar nu să-l jude-
căm. Să nu dispreţuim harul din noi, neglijând munca 
noastră continuă de curăţire. Să nu judecăm pe ni-
meni, nici pe cei răi şi stricaţi, să nu-i criticăm, să-i ve-
dem curaţi şi drepţi, aşa cum ar trebui să fie şi să ne 
rugăm neîncetat pentru îndreptarea lor, căci încă „nu 
ştiu ce fac”. Aşa priveşte cel curat cu inima pe toţi cei 
din jurul lui. Pentru ochiul curat, toate sunt curate. 
Ca pe nişte bolnavi trupeşte, de care ni se face milă, 
să-i privim pe bolnavii sufleteşti. De multe ori, fără ca 
noi să ştim, în aceşti oameni aparent stricaţi în ochii 
lumii se ascund sfinţi de-ai lui Dumnezeu, sau viitori 
sfinţi. Cei ce se tem de Dumnezeu sunt stăpâni peste 
toate, chiar şi peste moarte. Nu au frică de nimic şi de 
nimeni în afară de Dumnezeu. La înviere, corpul omu-
lui va reveni din nou la forma în care a trăit pe pă-
mânt, căci scris este: „Nici un fir de păr nu se va pier-
de“. Toate vor fi luminoase, spiritualizate. Fiecare om 
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va fi cel care a fost pe pământ. Fiecare îşi va primi 
plata sau pedeapsa, aşa cum a meritat, în acelaşi trup 
în care a trăit. Greşită este credinţa topirii tuturor su-
fletelor în Dumnezeu, şi a celor buni, şi a celor răi. 
Acolo unde se află Du hul Sfânt, acolo se iveşte şi lup-
ta cea grea. Unde nu este cruce şi durere nu este nici 
Duhul. Toţi profeţii şi sfinţii au fost prigoniţi. Cei ce 
nu suferă prigoane degeaba cred că au primit harul; 
nu au nimic! Numai crucea este semnul coborârii ha-
rului. Iisus ce exemplu ne-a dat, ce fel de suferinţă a 
trimis Tatăl peste El? „Îi veţi avea de duşmani pe cei 
din casa voastră“. Iisus a fost omorât de poporul Său. 
Iudeii n-au fost prigoniţi, semn că Duhul Sfânt Se re-
trăsese de la ei. Doar creştinii au fost martiri, căci este 
necesar ca adevărul să fie prigonit. Păcatul nu vine 
niciodată din afara omului, ci din inima lui porneşte. 
Provocarea vine din afară, dar consimţirea sau accep-
tarea momelii exterioare se produce înlăuntrul omu-
lui, în mintea şi în inima lui. Numai rugăciunea alun-
gă gândurile ispititoare şi păstrează inima curată. 
Greşită este credinţa că, o dată ce Hristos S-a răstig-
nit ca să şteargă păcatele lumii, ele au şi dispărut, iar 
noi suntem gata mântuiţi prin jertfa Sa. Câţi creştini 
botezaţi, care au primit harul prin botez, continuă 
încă să ducă o viaţă urâtă, şi câţi creştini din biserici 
n-au încă inima curată! Păcatul rămâne în lume, a ră-
mas şi după jertfa lui Hristos. El a venit doar să ne 
arate cum îl putem noi distruge, ne-a dat metoda vizi-
bilă, palpabilă de a alunga păcatul din trupurile şi su-
fletele noastre, de aceea El este denumit Mântuitorul 
lumii. Căci nimeni nu va mai putea spune niciodată că 
păcatul a fost mai tare ca el şi că n-a ştiut cum să-l bi-
ruiască. La judecată, nimeni nu se va mai putea justi-
fica. Însuşi Hristos spune că cei din Sodoma şi Gomo-
ra încă vor mai avea vreo scuză, pentru că au trăit 
înainte de venirea Lui. Omul simplu, care îşi pleacă 
genunchii cu frică şi umilinţă la rugăciune, reuşeşte 
să coboare pacea în sufletul lui, liniştea întregii lui fi-
inţe, şi încetul cu încetul capătă o cunoştinţă şi o înţe-
lepciune pe care cei plini de cultură şi inteligenţă n-o 
pot căpăta şi n-o pot pricepe. Omul simplu şi curat 
este ocupat cu tainele dumnezeieşti şi are groază de 
strălucirile pământului, pe care le consideră un gunoi 
pe lângă ceea ce simte el în sufletul lui. Satana lucrea-
ză şi ispiteşte în mod diferit pe fiecare om şi mai ales 
îl provoacă în punctul lui cel mai slab, cel mai delicat, 
cel mai lipsit de apărare. De aceea şi spune Iisus: „Pri-
vegheaţi şi vă rugaţi, ca să nu cădeţi în ispită“. Cine 

gustă harul ceresc să nu se lenevească, să nu-şi închi-
puie că a ajuns sus şi nu mai are ce câştiga, ci să se 
muncească mereu, fără încetare, pentru a păstra 
acest har – har care străbate trupul şi sufletul deopo-
trivă. Tot astfel păcatul stăpâneşte toate membrele 
fiilor întunericului, căci „din inimă ies gândurile cele 
rele“. Cei care se cred drepţi pentru că nu simt nici o 
poftă, dar nici calea lui Dumnezeu n-o urmează, se în-
şală pe ei înşişi. Căci, la prima provocare, se aprind şi 
sunt învinşi de păcat în gânduri şi în inimă, chiar dacă 
practic nu-l împlinesc. Curăţirea adevărată nu este 
cea exterioară, a trupului, ci cea interioară, a minţii şi 
a inimii. În cel curat şi Domnului îi place să locuiască, 
şi acela devine un om ceresc care se poate jertfi pe 
sine însuşi. De aceea omul depăşeşte în vrednicie toa-
te creaturile, căci în nici una nu se coboară Dumnezeu 
decât în om; nici chiar în îngeri. Nici o creatură nu se 
poate schimba prin propria ei voinţă. Plante, animale, 
stele, toate şi toate câte se văd nu au voinţa liberă şi 
personală; omul singur are voinţă. De aceea el are chi-
pul şi asemănarea lui Dumnezeu, Cel ce a hotărât cre-
aţia prin voinţă. Omul poate hotărî singur, prin pro-
pria voinţă, ceea ce voieşte, răul sau binele – nimeni 
nu-l opreşte; el este liber. Cel care voieşte se poate în-
frâna de la pofte şi vicii şi mintea lui învinge răul din 
el. [...] Toate creaturile: mielul blând, lupul răpitor, vul-
pea vicleană, şarpele veninos etc, au acelaşi tip de fire. 
Numai omul poate avea două firi: un om poate fi ca 
un miel blând şi se lasă sfâşiat, iar altul poate fi ca un 
lup răpitor. Amândoi sunt însă din aceeaşi specie. 
Unul îşi stăpâneşte gândurile rele iar celălalt nu, deci 
unul se luptă să primească harul iar celălalt nici nu se 
sinchiseşte şi aşteaptă să-i vină de-a gata. Trebuie 
deci să căutăm lumina pentru a fi luminaţi, iar nu să 
stăm liniştiţi în întuneric, aşteptând ca lumina să 
vină singură la noi. „Căutaţi şi veţi găsi; bateţi şi vi se 
va deschide; cereţi şi veţi primi” – spune Iisus. De ace-
ea creştinii sunt străini de lumea aceasta, pentru că 
mângâierea lor vine din altă parte. Bucuria lor sunt 
lacrimile de pocăinţă, pacea duhului ceresc, nădejdea 
în bogăţiile viitoare din Ceruri. Dispreţuiţi şi respinşi, 
ei sunt totuşi fericiţi, nemaidorind iubirea şi aprecie-
rea oamenilor. Dar vai de creştinul care se bizuie pe 
darul Duhului Sfânt care, de fapt, nu-i aparţine lui 
personal, ci numai ostenelilor de care s-a învrednicit 
mai înainte. Cel care consideră Duhul Sfânt ca pe o 
bogăţie a lui personală îl pierde cu siguranţă şi cade 
din nou pradă firii lui păcătoase. Amăgirea şarpelui 
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este foarte perversă şi „subţire”, nici nu se simte; din 
contră, pare o formă de evlavie şi de  sfinţenie. Chiar 
şi cu gândul se poate comite păcatul; acolo în minte se 
dă lupta cea grozavă şi nevăzută. Acolo se împlineşte 
adulterul. Cel ce nu este atent la gândurile lui şi nu 
ştie cum şi pe care să le alunge imediat, acela păcătu-
ieşte necontenit, nevăzut de nimeni; dar, vai!, la jude-
cată totul va ţâșni în afară, tot ce este ascuns în inimi-
le şi în minţile oamenilor. Cei încercaţi şi experimentaţi 
nu se întristează în nenorociri, în 
suferinţe şi mizerii. Nimic nu-i 
mai poate surprinde. Ei privesc 
sărăcia ca pe o bogăţie, postul ca 
pe o plăcere, ocara şi batjocura ca 
pe o cinste. Iar când dau peste 
belşug, peste avere, peste mulţu-
mire trupească, peste cinste, 
atunci ei se tem şi fug de acestea 
ca de foc! Dumnezeu ne-a pregă-
tit Împărăţia. El este gata să ne-o 
dea în orice clipă, dar noi nu sun-
tem gata încă s-o primim. Avem 
zeci de motive de invocat, zeci de 
amânări de făcut. Oare nu este 
drept că cel ce i-a poftit pe musa-
firi şi a pregătit masa să se supe-
re pe musafirul care n-a venit şi 
s-a scuzat, ca cel ce şi-a cumpărat 
boi sau cel ce şi-a luat nevastă şi 
n-au putut veni la prânzul Dom-
nului, din Evanghelie? Omul, nenorocitul, nu-şi dă 
seama ce fericire şi bogăţie îl aşteaptă în Ceruri la 
sfârşitul lumii. Se îndoieşte de făgăduinţa lui Dumne-
zeu. Nu are încredere în promisiunile Lui, de aceea 
nici nu luptă împotriva satanei, ci se lasă ispitit de 
acesta. Toate nenorocirile pământeşti sunt, uşor de 
suportat la gândul bucuriilor cereşti. Dar cine mai 
crede în ele, cine le mai aşteaptă şi le mai doreşte?! 
Oamenii par cu toţii asemănători, după chip şi trup; şi 
totuşi, cât de diferiţi sunt între ei! Aparent formăm o 
unitate, o umanitate, dar în realitate suntem atât de 
dezbinaţi! Ceea ce se petrece în inimă face unitatea, 
iar nu înfăţişarea din afară. În inimă se află viaţa şi 
moartea; acolo este vrednicia, acolo răutatea, iar ade-
văratul om este cel ascuns vederii trupeşti. Inima este 
palatul lui Hristos. Inima este corabia sufletului, con-
dusă de căpitanul minţii. Mintea guvernează gându-
rile, ca un conducător de cai care struneşte hăţurile, 

întoarce căruţa acolo unde vrea. Cel ce ştie s-o condu-
că bine nu se lasă mânat de animale. De la căderea lui 
Adam, şarpele s-a furişat în sufletul omului şi s-a fă-
cut stăpân pe el, a devenit ca un al doilea suflet, de 
care bietul om nu-şi dă seama. De ceea răsar gânduri-
le necurate în minte şi poftele cele rele pe care omul le 
crede normale şi bine de împlinit. Dar adevărul nu 
este acesta. Iisus spune: „Cine va vrea să-şi scape su-
fletul, îl va pierde” şi „Cine nu-şi urăşte sufletul său nu 

este discipol al meu“, sau „Cine 
îşi iubeşte sufletul îl va pierde”. 
Sufletul său este stricat de păca-
tul ce s-a furişat într-însul de la 
căderea lui Adam. Aşadar, cel 
care face voia sufletului său face 
voia şarpelui ce-l stăpâneşte. 
Însă cel ce se supără pe poftele 
sufletului său, îl ceartă, se luptă 
cu gândurile rele ce-i vin în min-
te şi-i provoacă inima să doreas-
că ceva, unul ca acesta primeşte 
ajutor de la Dumnezeu, devine 
curat prin lupta nevăzută, se 
înalţă şi se îndumnezeieşte, 
ajunge fiu al lui Dumnezeu şi 
primeşte pecetea Duhului Sfânt, 
care-l va alege la învierea din 
morţi ca moştenitor al Împărăţi-
ei Cerurilor. Cine a gustat din 
Duhul Sfânt are şi bucurie şi 

mângâiere, dar şi frică şi cutremur; şi veselie mare, 
dar şi lacrimi neîncetate. Se întristează pentru ei şi 
pentru tot neamul lui Adam, căci firea tuturor este 
stricată. Lacrimile de pocăinţă le devin însă înviorare 
şi dulceaţă. Însă dacă omul care s-a făcut părtaş al ha-
rului este mândru, sigur de puterea lui, crezând că 
poate ajunge chiar să facă minuni şi să învie morţii, 
acela n-are sufletul curat şi pregătit, ci este înşelat de 
diavol. Nu este sărac cu duhul, nu este smerit, dar el 
însuşi n-o ştie şi se crede smerit. Adevăratul semn al 
pecetei Duhului Sfânt este umilinţă totală, încercarea 
de a rămâne ascuns ochilor oamenilor, iar nu a dori să 
se arate tuturor. Şi chiar dacă ar poseda el toate daru-
rile, al facerii de minuni, al vindecărilor, al cuvântări-
lor, al postirii, al rugăciunii nesfârşite -, pe toate şi le 
ascunde de ochii lumii şi se consideră a fi praf şi cenu-
şă, nevrednic de nici o faptă bună. Cu cât gustă ei mai 
mult din Dumnezeu, cu atât sunt mai flămânzi şi iu-

Sf. Clement Alexandrinul
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besc mai mult singurătatea, şi nu lumea, pentru că 
numai în singurătate pot vorbi cu Dumnezeu liniştiţi. 
Acesta este adevăratul semn al creştinului curat, iar 
nu lăudăroşenia acelora ce se consideră ajunşi la pu-
tere şi la forţa de a-i schimba pe alţii; aceştia sunt 
amăgiţi de satana. Moartea adevărată nu este cea a 
trupurilor, cea exterioară, ci moartea cea ascunsă, cea 
a omului interior. Cine a trecut însă din moarte la via-
ţă în cele ascunse ale sale, acela, chiar dacă trupul lui 
se distruge, el rămâne viu în vecii vecilor. Şi trupurile 
unora ca aceştia se refac la loc în 
strălucire, căci ele sunt sfinţite 
de duhul care a trăit în ele. De 
aceea creştinii nici nu pomenesc 
cuvântul „moarte”, ci se roagă 
pentru odihna „celui adormit”. 
Trupurile creştinilor nu se pierd. 
Moartea este lăsată de Dumne-
zeu, în marea Lui înţelepciune, 
ca un prag de trecere în veşnicie 
a celor ce au dorit în mod liber 
aceasta. Ea este punctul în care 
se triază sufletele, după propria 
lor voinţă – unde a dorit fiecare 
să meargă: în moartea veşnică 
sau în viaţa veşnică. Dumnezeu 
nu sileşte pe nimeni, ci respectă 
voinţa fiecăruia. Omul se dezvol-
tă în cele duhovniceşti cu încetul, precum o sămânţă 
care creşte în pământ, precum o plantă care dă fruc-
tul târziu, când se coace, după ce au bătut-o vânturile 
şi ploile! Tot aşa se dezvoltă şi omul interior, omul du-
hovnicesc, acolo unde este nevoie de atâta înţelepciu-
ne şi fineţe; puţin câte puţin ajunge el om duhovni-
cesc. Nu dintr-o dată se schimbă un suflet; este 
imposibil acest lucru! Numai îndelunga experienţă îi 
dă statornicia şi siguranţa în cele duhovniceşti. Şcoa-
la se învaţă pornind de la semne, în clasele primare, 
urmând apoi liceul, facultatea şi specializarea; nu se 
află totul dintr-o dată. Dacă lumea văzută are atâtea 
trepte de înaintare, cu atât mai multe are lumea nevă-
zută! Desăvârşit ajunge doar cel care a trecut multe 
examene. Cei ajunşi la ultimele probe poartă în minte 
şi în inimă semnul crucii, şi tot ceea ce există în lumea 
aceasta este pentru ei gunoi, deşertăciune… Pentru că 
vrednice de admirat pentru ei nu mai sunt decât co-
morile cereşti. Omul care îl simte pe Dumnezeu în ini-
ma sa a descoperit comoara comorilor, nu mai doreş-

te nimic, pentru că are el însuşi o avere ce nu se pierde; 
sufletele oamenilor preţuiesc mai mult decât toate 
creaturile şi tot universul. Numai în om Se odihneşte 
Dumnezeu. Cea mai mare demnitate a omului este 
preţul sufletului său. Toate comorile pământului nu-l 
pot plăti, numai Dumnezeu Însuşi îl poate răscumpă-
ra. Nici îngerii n-au fost capabili să mântuiască sufle-
tele oamenilor. Preţul sufletului nostru este Însuşi 
Dumnezeu; de aceea a şi venit El pe lume, ca să plă-
tească acest preţ pentru creatura Lui iubită. Căci nu-

mai cele asemănătoare se pot 
răscumpăra între ele. Dumne-
zeu Ziditorul, prin Fiul Său Iisus 
Hristos, a venit să-l răscumpere 
pe om şi Şi-a răstignit propriul 
suflet pe Cruce pentru a împlini 
aceasta, atât de mare a fost dra-
gostea Lui pentru sufletul omu-
lui. Cel nemuritor a hotărât să 
moară pentru om, iar sufletul 
dreptului este slujit de îngerii 
lui Dumnezeu (exemplul lui Eli-
sei). Iar după cum în lumea vă-
zută regii şi împăraţii nu sunt 
serviţi decât de oameni aleşi, iar 
pentru primirea lor se pregă-
tesc palate împodobite, tot aşa 
sufletele care-L slujesc pe Dum-

nezeu sunt suflete alese şi casele lor sunt permanent 
înfrumuseţate cu toate virtuţile. Unde casa sufletului 
este curăţită pe deplin, acolo vin Domnul şi îngerii să 
se odihnească! Dumnezeu Însuşi şi cetele îngereşti 
luptă pentru sufletul ales împotriva duhurilor răută-
ţii, atât de mult este preţuit sufletul omului. Dacă 
însă omul este uşuratic şi se încrede doar în bunăta-
tea şi milostivirea lui Dumnezeu, continuând să tră-
iască în lenevie şi păcat, crezând că tot va fi iertat, se 
înşeală şi dispreţuieşte iubirea Tatălui pentru el. Nea-
tenţia dă prilej duhurilor rele să intre în casa sufletu-
lui şi să o pustiască. Mulţi oameni ce duc o viaţă co-
rectă în aparenţă şi practică cultul religios cu 
conştiinciozitate sunt liniştiţi în conştiinţa lor că 
merg pe drumul cel bun. Se nşeală însă, necăutând să 
analizeze ce se petrece în inima lor! Acolo trebuie să 
fie adevărata corectitudine, nu numai în comportări-
le exterioare, care de foarte multe ori sunt false, ipo-
crite. Nu întotdeauna aparenta evlavie este urmare a 
sfinţeniei inimii. Păcatul stă ascuns şi ţâşneşte din 
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când în când, prin diferite gânduri, în mintea omului. 
Cine nu duce lupta cu gândurile nu luptă cu satana şi, 
mai curând sau mai târziu, aceste gânduri rele se vor 
revărsa şi în afară şi-l vor conduce pe cel aparent co-
rect la păcate făţişe. Răul este ca un izvor ce ţâşneşte 
neîncetat. Aşadar, sufletul trebuie să se silească în 
permanenţă să oprească valurile răutăţii care vin 
peste el sub formă de gânduri încă de la început. Toa-
tă lumea cea văzută este permanent în mişcare, în 
agitaţie, în luptă. Nimeni nu cunoaşte însă cauza 
acestor nesfârşite tulburări, care sunt opera satanei. 
În lumea nevăzută a gândurilor omeneşti tot satana 
lucrează şi tulbură. El este stăpânitorul lumii aceste-
ia, văzute şi nevăzute. Oamenii nu ştiu, nu-şi dau sea-
ma, ba încă nici nu vor să ştie, că sunt permanent pur-
taţi de o putere străină şi li se pare firesc tot ceea ce, 
de fapt, este contrar adevăratei lor firi, create după 
chipul şi asemănarea lui Dumnezeu. Întreaga omeni-
re, săraca, este amarnic înşelată de satana. Numai cei 
luminaţi, care au câştigat pacea lui Hristos, ştiu şi 
simt de unde vine toată agitaţia lumii. Răul a pus stă-
pânire pe lume prin plăcerea pe care o provoacă tru-
purilor şi sufletelor. Este ca un foc ce aprinde inima şi 
apoi coboară prin toate mădularele trupului, îndem-
nându-l la desfrânare, iar păcatul săvârşit creează 

obişnuinţă, încât omul nu mai este capabil să iasă din 
el decât cu mare, foarte mare greutate. La fel se în-
tâmplă cu patimile: toate devin ca nişte munţi ce apă-
să sufletul, îl îngreunează, îl strivesc de pământ, nu-i 
mai dau libertatea să se înalţe spre Dumnezeu. Cât de 
mult îngreunează sufletul lăcomia, îmbuibarea, ca şi 
beţia, şi toate trei stârnesc pofta desfrânării în om, 
chemându-se una pe cealaltă. Patimile ard sufletul 
omului ca nişte săgeţi de foc, distrugându-l, omorân-
du-l. Cei prudenţi însă, când simt aceste patimi că se 
nasc în ei, se înfurie pe ele, se luptă cu ele şi satana nu 
mai are putere asupra lor. Cei săraţi cu sarea cea ce-
rească sunt foarte puţini şi numaidecât sunt cunos-
cuţi cei ce vorbesc din comoara Duhului Sfânt, iar 
vieţile lor sunt exemple de sfinţenie; aceştia sunt va-
sele alese ale lui Dumnezeu. Cel ce vorbeşte fără să fie 
condus de lumină şi harul ceresc nu poate convinge 
mintea oricui. Este nevoie de muncă şi osteneală mul-
tă pentru a transforma inimile oamenilor.

Sf. Macarie Egipteanul
Pocăinţa sau Întoarcerea la Dumnezeu. 
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GÂNDUL ZILEI

Agapa, este în realitate, o hrană cerească, un ospăț al Cuvântului. 
Agapa sau dragostea (lb.gr), toate le suferă, toate le crede, toate le 

nădăjduieşte, toate le rabdă. Dragostea nu cade niciodată (1 Cor. 13, 8) 
iar fericit este cel ce va prânzi în împărăţia lui Dumnezeu.
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